
 
 

          Uchwała Nr 326/XXXIII/2020 
        Rady Miasta Ostrołęki 

          z dnia 24 września 2020 r. 
 

w sprawie przyjęcia stanowiska dotyczącego zachowania integralności  
województwa mazowieckiego 

 
 

Na podstawie art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym 

(Dz. U. z 2020 r., poz. 713, z późn. zm.) uchwala się, co następuje: 

 
§ 1. 

 
Przyjmuje się stanowisko dotyczące integralności województwa mazowieckiego  
w brzmieniu stanowiącym załącznik do uchwały.  
 
 

§ 2. 
 

Zobowiązuje się Prezydenta Miasta Ostrołęki do przesłania niniejszego stanowiska: 
1) Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej, 
2) Prezesowi Rady Ministrów, 
3) Marszałkowi Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej, 
4) Marszałkowi Senatu Rzeczypospolitej Polskiej, 
5) Posłom i Senatorom z terenu województwa mazowieckiego. 

 
§ 3. 

 
Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.  
 
 

 
 

Przewodniczący Rady Miasta 
Ostrołęki 

 
Wojciech Zarzycki 

 
 
 
 
 
 
 
 



Załącznik do uchwały  
Nr 326/XXXIII/2020 

                                                                                                            Rady Miasta Ostrołęki  
z dnia 24 września 2020 r. 

 
 

Stanowisko Rady Miasta Ostrołęki 
dotyczące zachowania integralności województwa mazowieckiego 

 
 

Rada Miasta Ostrołęki wyraża sprzeciw wobec planów ewentualnego 

administracyjnego podziału województwa mazowieckiego na dwa odrębne regiony i apeluje   

o zachowanie jego integralności. W ramach województwa mazowieckiego od czasu jego 

utworzenia, tj. 1 stycznia 1999 roku,  funkcjonuje 37 powiatów i 5 miast na prawach powiatu. 

Przez ponad 20 lat wspólnej działalności wymienionych jednostek administracyjnych, w tym 

również Miasta Ostrołęki, województwo mazowieckie znalazło się w czołówce 

najsilniejszych gospodarczo regionów europejskich i jest liderem polskich województw. Fakt, 

iż Mazowsze jest najprężniej rozwijającym się regionem w kraju świadczy, że istniejące        

w obecnym kształcie województwo mazowieckie funkcjonuje prawidłowo i zasługuje           

na szansę dalszego rozkwitu. Samorząd Miasta Ostrołęki przyłącza się do głosów płynących 

od innych samorządów, aby nie doprowadzić do rozłamu  tak silnego regionu. 

Koronnym argumentem, podnoszonym przez inicjatorów podziału województwa 

mazowieckiego, jest możliwość otrzymania większych środków z funduszy unijnych. 

Zdaniem inicjatorów, obecnie bogata Warszawa wraz z przylegającymi powiatami powoduje, 

że całe województwo, w większości biedne, przekracza wskaźnik dochodu na mieszkańca 

75% średniej unijnej. Powoduje to, że województwo  mazowieckie jako region nie może 

otrzymać największego wsparcia z funduszu spójności. Po podziale województwa na dwa, z 

których jedno - zdecydowanie mniejsze obszarowo, ale z bogatą Warszawą, będzie 

uzyskiwało zdecydowanie wyższe dochody na mieszkańca tj. powyżej 75% średniej unijnej. 

Drugie zaś - kilkakrotnie większe obszarowo, ale bardzo biedne, w którym dochód na 

mieszkańca będzie bardzo niski, będzie mogło otrzymywać największe wsparcie z funduszy 

unijnych.  

 Rada Miasta Ostrołęki nie znajduje uzasadnienia w przywołanym powyżej argumencie 

pomysłodawców podziału województwa. Rada Miasta pragnie zaznaczyć, że od 1 stycznia 

2018 roku obowiązuje nowy podział statystyczny województwa mazowieckiego. Na potrzeby 

wyliczeń unijnych województwo mazowieckie traktowane jest jako dwa odrębne obszary 

NUTS 2 (Klasyfikacja Jednostek Terytorialnych do Celów Statystycznych): warszawski 

stołeczny i mazowiecki regionalny. Warszawa może być wyłączona z części działań w ramach 

polityki spójności bez potrzeby trwałego podziału administracyjnego na dwa województwa. 



Ponadto Rada Miasta Ostrołęki podnosi, że trwały podział województwa mazowieckiego       

na dwa regiony spowoduje konieczność ustanowienia podwójnej administracji samorządowej                

i rządowej szczebla regionalnego. Oznacza to, iż zostaną znacznie zwiększone wydatki na ten 

cel. Dodatkowo powstaną dwa urzędy wojewódzkie, dwa urzędy marszałkowskie, dwa 

sejmiki, podwójne służby podległe wojewodzie i marszałkowi takie jak: inspekcja transportu 

drogowego, straż pożarna, inspekcja handlowa, inspekcja sanitarna, inspekcja ochrony 

środowiska, służby weterynaryjne. Podział województwa utrudni również pracę nad kolejnym 

regionalnym programem operacyjnym, a wszystkie dotychczasowe analizy, wyliczenia, 

projekty staną się nieaktualne. Opóźni się wydatkowanie środków zewnętrznych w latach 

2021- 2027, a co za tym idzie ich alokacja na poszczególne projekty. Zostaną wstrzymane 

inwestycje potrzebne na zaspokojenie potrzeb mieszkańców.  Nowe województwo, w którym 

znajdzie się Ostrołęka ze znacznie zmniejszonym budżetem, będzie musiało utrzymać około ¾ 

nadzorowanych dróg, połowę szpitali i instytucji kultury oraz samodzielnie zapewnić wkład 

własny do inwestycji finansowanych z pieniędzy UE. Dochody z podatku CIT dla nowego 

województwa, w którym będzie też Ostrołęka, szacowane są na poziomie 13% obecnych 

dochodów województwa, a 87% dochodu pozostanie dla województwa stołecznego, ponieważ 

to w Warszawie zarejestrowana jest większość zagranicznych i lokalnych firm. Ponadto 

należy zwrócić uwagę, iż przewidywane „Janosikowe” dla nowego biednego województwa                        

z Ostrołęką w wysokości 1/16 nie zrekompensuje 87% utraconego podatku CIT. Po podziale 

województwa powstanie też problem podziału długu finansowego obecnego województwa, 

który wynosi  ponad 1 mld zł (uwzględniając zadłużenie szpitali jest to ponad 3 mld zł). 

Należy przewidywać, że biedniejsze województwo, bez Warszawy, odziedziczy do spłacenia 

dług, osiągając jednocześnie ogromnie zmniejszone dochody. Nikt nie jest w stanie 

przewidzieć, kto i jak będzie rozliczał rozpoczęte już inwestycje w całym niepodzielonym 

jeszcze województwie, finansowane z obecnej perspektywy finansowej. Wielką niewiadomą 

jest również podział unijnych środków finansowych w nowej perspektywie finansowej                     

w przypadku podziału województwa.  

 Rada Miasta Ostrołęki nie zgadza się ze stanowiskiem inicjatorów, iż planowany 

zamiar podziału województwa mazowieckiego będzie stanowił wyrównanie szans dla 

biedniejszego regionu i stwierdza, że podział ten spowoduje jedynie uzależnienie od władzy 

centralnej i marginalizowanie samorządu. 

 

 


